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NOWE PRAWO KOMUNIKACJI

ELEKTRONICZNEJ I NOWA ROLA
REGULAMINU �WIADCZENIA USŁUG



Zgodnie z art. 56 ustawy prawo
telekomunikacyjnej (Dz.U. 2004 Nr 171, poz. 1800 t.j.
Dz.U. z 2024 r. poz. 34), umowa o świadczenie
usług telekomunikacyjnych zawarta w formie
pisemnej, elektronicznej lub dokumentowej,
musiała zawierać ponad 20 elementów, takich
jak, np. określenie stron umowy, okres jej
obowiązywania, okres rozliczeniowy, sposoby
dokonywania płatności, dane dotyczące jakości
usług i jej funkcjonalności, tryb reklamacyjny i
kwestie odszkodowawcze. Na mocy ust. 5
powyższego artykułu, na bazie wyraźnego
postanowienia umowy, kilkanaście określonych
elementów umowy mogło zawierać się w
regulaminie świadczenia usług, udostępnionym
na stronie internetowej przedsiębiorcy. 
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W przypadku umów, których nie trzeba było
zawierać w wymienionych wyżej formach, na
podstawie art. 60 ustawy prawo
telekomunikacyjne, ustanowiony regulamin
musiał zawierać bardzo podobne co umowa
elementy. Można zatem stwierdzić, że regulamin
pełnił silną suplementarną rolę w stosunku do
umowy, a w przypadku umowy niezawartej w
formie dokumentowej, pisemnej lub
elektronicznej, w zasadzie umowę tę
zastępował.
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Zmiany wprowadzone nową ustawą z dnia 12
lipca 2024 r. Prawo Komunikacji Elektronicznej
(Dz.U. z 2024 r. poz. 1221) dotyczyły bardzo wielu
aspektów, lecz w kontekście przedmiotowego
tematu warto wymienić na przykład znaczącą
rozbudowę ilości elementów, jakie muszą
znaleźć się w umowie o świadczenie usług
telekomunikacyjnych oraz pojawienie się
nowych dokumentów, takich jak: informacje
przedumowne oraz zwięzłe podsumowanie
warunków umowy. Dodatkowo, nowe przepisy
wpłynęły na zmianę integralności samej umowy
o świadczenie usług. 
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Objaśniając kolejno podniesione wątki należy
wskazać, że umowę o świadczenie usług
telekomunikacyjnych podzielono na umowę
zawieraną z konsumentami oraz na umowę B2B.
Każda z nich musi określać pewien podany w
przepisach zakres informacji (art. 288 w
przypadku umowy z konsumentami oraz art. 293
w przypadku umów B2B), część informacji z obu
umów w pewnym stopniu się pokrywa, lecz w
przypadku umów zawieranych z konsumentami,
ilość przysługujących im praw, w tym praw
wynikających z tzw. ustawy konsumenckiej jest
oczywiście większa, przez co i zakres takiej
umowy jest znacznie szerszy niż w przypadku
umów B2B (nowe przepisy nakazują informować
konsumentów o przysługujących im określonych
prawach w samej umowie). 
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Co ważne, zgodnie z art. 288 ust. 2 ustawy prawo
kom. el., cała gama informacji, jakie muszą
znaleźć się w umowie, nie mogą być przenoszone
do innych wzorców umownych (np. regulaminu),
za wyjątkiem dokumentu w postaci informacji
przedumownych. Informacje przedumowne
również muszą zawierać określony katalog
informacji, jakie abonent powinien otrzymać
przed zawarciem umowy tak, aby mógł on ja ich
podstawie porównać konkurencyjne oferty.
Katalog tych informacji częściowo pokrywa się z
informacjami, jakie muszą znaleźć się w umowie i
co ciekawe, w przepisach regulujących sposób i
formę przekazania informacji przedumownych
(art. 286 ustawy prawo kom. el.) podano, że
zakres i warunki świadczenia usługi można
określić w regulaminie świadczenia usług, zaś
wszelkie ceny, w cenniku (można więc dostrzec tu
pewną niekonsekwencję ustawodawcy). 
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Zaakceptowane przez abonenta informacje
przedumowne, stają się integralną częścią
umowy. Natomiast wspomniane wcześniej
zwięzłe podsumowanie warunków umowy to
inaczej zwięzły konspekt wszystkich
przekazywanych abonentowi informacji,
przygotowywany w określonej formie (i czcionce).

W przypadku umów B2B, nie stosuje się
informacji przedumownych w zakresie, w jakim
kwestie mające znaleźć się w takiej informacji
przedumownej zostały ustalone indywidualnie.
W pozostałym zaś zakresie, przepisy dotyczące
informacji przedumownych (z pewnymi
wyjątkami) stosuje się odpowiednio (zob. art. 293
ust. 2 ustawy prawo kom. el.).
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Podobnie jednak jak przed 10 listopada 2024 r.,
regulamin „po nowemu” może stanowić
poniekąd główny zbiór informacji na temat
umowy o świadczenie usług, jeżeli nie została
ona zawarta w formie pisemnej, elektronicznej
lub dokumentowej.
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W poprzednim stanie prawnym, regulamin
występował obok umowy o świadczenie usług
telekomunikacyjnych, a czasem zastępował ją w
zakresie odnoszącym się do przekazywania
informacji o warunkach umowy. Obecnie,
podstawa do świadczenia usług
komunikacyjnych została rozparcelowana na
kilka dokumentów: umowę, informacje
przedumowne, które mogą, ale nie muszą
przybrać formy regulaminu oraz ewentualnie
pojawić się może także cennik. Tym samym,
regulaminy powstałe na bazie poprzednio
obowiązujących przepisów, powinny zostać
poddane przeglądowi pod kątem dostosowania
ich do zmian. 
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W zasadzie, w większości przypadków pełnić one
będę rolę informacji przedumownych, czyli
stanowić będą wyraz realizacji nowego
obowiązku prawnego. Pozostaje jeszcze kwestia
zmiany samej umowy, gdyż podobnie jak w
poprzednim stanie prawnym, jedynie część
informacji, jakie umowa musi zawierać, może
zostać przeniesiona do informacji
przedumownych (czyt. ewentualnego
regulaminu). Tym samym, warto przejrzeć
stosowane wzorce umowne, gdyż nowa ustawa
przewiduje kary pieniężne za niewykonanie lub
nienależyte wykonanie obowiązków
odnoszących się do sposobu i formy
przekazywania informacji na temat umowy.
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